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Atskaite par dalību GEOPA – COPA 

Profesionālo lauksaimniecības organizāciju darba devēju grupas sanāksmē 

12. februārī 2015. Briselē 

 

Sanāksmē skatāmie jautājumi: 

1. Eiropas Komisijas (EK) ziņojums par EK aktivitātēm; 

2. Galvenie jautājumi 2015.gadā: 

2.1. Par sociālo partneru projektiem 2015/2016; 

2.2 Sezonas strādnieku direktīvas ieviešana; 

3. Nodarbinātība: 

3.1. KLP un nodarbinātība; 

3.2. Statistika par nodarbinātību; 

3.3. Sezonas strādnieku direktīvas ieviešanas; 

3.4. Darbinieku nosūtīšana; 

3.5. Darbaspēka izmaksas; 

3.6. Par Krievijas Embargo; 

4.Veselība un darba drošība. 

 
Kopsavilkums 

Nākamā tikšanās tiek plānota 11.maijā, kad notiks seminārs Briselē.  

Seminārs Latvijā – Rīgā nenotiks, GEOPA līdz pēdējam iespējamam brīdim nebija saņēmusi no 

Eiropas Komisijas projekta apstiprinājumu. 

 

1. Eiropas Komisijas (EK) ziņojums par EK aktivitātēm 

Eiropā investīciju plāns sāk lēnām veidoties.  

DG Employment – par 3 direktīvām strādās ar sociālajiem partneriem.  

DG Employment pie regulām sāks darbu martā, bet iespējams, ka tikai aprīlī vai maijā.  

Būs Eiropas Padomes ieteikumi, kas nebūs obligāta prasības par integrāciju un darbaspēka 

mobilitāti.  

Pēc padomes lēmuma, ir jāsamazina darbinieku skaits par 5 % katru gadu. Līdz ar to kapacitāte 

samazinās.  

Ir vairāki projekti 2015. gadam - arodbiedrībām kopīgiem projektiem, apmācības – mācības 

sociālajam dialogam ar rūpniecības nozarēm.  Projektus atvērs marta sākumā. EK cer pēc 

iespējas ātrāk atvērt un pēc iespējas vēlāk aizvērt pieteikšanos. Galvenā ideja ir darbu 

dažādošana lauksaimniecības nozarē. Zemniekiem jāsaprot, ka viņi nav tikai zemnieki, bet arī 

uzņēmuma vadītāji, kam jāstrādā ar peļņu. Arī priekš gados jauniem cilvēkiem ir svarīgi, lai 

darbavietas tiktu saglabātas un dažādotas.  

Sociālās drošības direktīva – ir svarīgs caurspīdīgums un uzticība.  
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2.  Galvenie jautājumi 2015. gadā 

2.1. Par sociālo partneru projektiem 2015/2016 

Mums būtu svarīgi, lai mums ir praktiski risinājumi, nevis akadēmiskas diskusijas. Lai to izdarītu, 

mums jāorganizē semināri. Kā viens no jautājumiem ir par inspekciju kontrolēm, nedeklarētais 

darbs, sociālais dempings,  

Bija jau problēma ar semināru par darba izmaksām. Bet šoreiz no EK nav bijusi atbilde un līgums, 

līdz ar to netika rezervēta ne viesnīca, ne aviobiļetes un seminārs tika pārcelts. Līdz ar to pirmais 

seminārs šogad būtu maija beigās, taču visdrīzāk Briselē, jo tas ir visērtākais variants. Tas nozīmē, 

ka marta beigās būtu darba grupas tikšanās, kas nolems par semināra darba gaitu.  

Par darbaspēka direktīvu – ko EK darīs ar aptaujas anketām.  

1. Nedarīs neko 

2. Mainīs direktīvas sadaļas atbilstoši iesūtītajām atbildēm. 

Pēc GEOPA dalībnieku iesūtīto anketu atbilžu apkopošanas izsūtīs kopsavilkumu biedriem.  

GEOPA uzskata, ka ir vajadzīga definīcija references periodam.  

 

2.2 Sezonas strādnieku direktīvas ieviešana 

Tā kā dokuments ir tikai angļu valodā, šodien lēmums netiks pieņemts.  

Ja šķiet, ka kaut kas trūkst dokumentā, var piebilst. Bet citādi atbildes tiks gaidītas tikai kaut kad 

decembrī, jo ir svarīgi, ka eksperti iepazīstas ar dokumentu katrs savā valodā. Jebkurā gadījumā  

EFFAT ir pret šo direktīvu, jo ES ir tik liels bezdarba līmenis, bet darba devēji grib ievest 

strādniekus no trešajām valstīm. Taču GEOPA- darba devējam svarīgākais ir tas, lai darbs tiktu 

paveikts.  

Šobrīd GEOPA grib dzirdēt, kā valstis darbosies 2 gadu periodā, lai ieviestu sezonas strādnieku 

direktīvu, jo nosacījumi ir noteikti, un katrai dalībvalstij ir savi instrumenti, kā tiks sasniegti direktīvā 

noteiktie mērķi.  

 

3. Nodarbinātība 

3.1. KLP un nodarbinātība 

Šobrīd ir pārrakstīti jautājumi, lai tie būtu uzrakstīti pozitīvā formā. Mērķis bija saņemt atbildes par 

nodarbinātību. Jautājumi bija par 4 dažādām tēmām – jauni cilvēki, vecāka gadagājuma strādnieki 

(kā valsts saglabā darbavietas), par regulējumu – vai ir sarežģījumi starp likumdošanu un darbu. 

Tiek lūgts valstīm, kas nav iesūtījušas atbildes, sagatavot tās un atsūtīt, GEOPA mēģinās rast 

kopīgus secinājumus, sagatavot kopsavilkumu līdz maijam.  

Atbildes ir iesūtījuši Latvija, Zviedrija, Somija, Francija, Austrija un vēl dažas, taču tas nav 

pietiekami.  

 

3.2. Statistika par nodarbinātību 

 Tiek runāts, ka varbūt ir jārosina EK radīt kādu kopēju pieeju, lai valstīs varētu apkopot ticamus un 

salīdzināmus datus par darba devējiem, darba ņēmējiem.  
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3.3. Sezonas strādnieku direktīvas ieviešanas 

Direktīva runā par sezonas darbiniekiem no trešajām valstīm. Pārejas periods ieviešanai ir sācies.  

Francijā šī direktīva ir iestrādāta nacionālajā likumdošanā. Prezentācijas ir bijušas vairākas reizes. 

Mums būtu nepieciešams projekts, kā sociālajiem partneriem. 

Latvija, Zviedrija, Somija, Francija, Austrija ir valstis, kas ir iesniegušas atbildes uz aptaujas 

anketām. 

Jautājums par direktīvas punktiem nav diskutējams, tas ir apstiprināts, var runāt tikai par 

ieviešanas procesiem katrā no valstīm.  

EFFAT arī ir izveidojuši aptaujas anketu, taču tā ir ļoti detalizēta.  

Mēs varam salīdzināt starp valstīm elastīgumu. 

Aptaujas anketa tiks pārstrādāta un saīsināta, jo šobrīd tā ir pārāk sadrumstalota.  

 

3.4. Darbinieku nosūtīšana 

GEOPAi jāturpina piedalīties darba grupās, kur parasti piedalās valsts pārvalde, politiskie spēki un 

citas iesaistītās puses. 

 

3.5. Darbaspēka izmaksas 

Projekts ir pabeigts, tagad notiek tulkošana. Rezultātu EK iesniegs martā. No katras valsts tiks 

sagatavota 1 lappuse par darbaspēka izmaksām. 

Grūtības sagādāja precīzu, salīdzināmu datu iegūšanu no dalībvalstīm, jo viena tā pati definīcija 

dažādās valstīs nozīmē pavisam ko citu.  

Arī darbaspēka izmaksas ir komplekss jautājums – sākumā tika veikts pētījums dalībvalstīs, kur arī 

tika iegūti nesalīdzināmi dati, jo dažas valstis iesniedza minimālās algas, bet dažas reāli izmaksāto 

algu.  

EK izsaka atzinīgu vērtējumu GEOPAi par šo paveikto pētījumu, kas jau ir iesniegts EK.  

 

3.6. Par Krievijas Embargo 

GEOPA: Vai valstīs ir speciāli pasākumi, kas mazinātu Krievijas ietekmi? 

Mūsu doma ir apskatīt, kā tas ietekmē nodarbinātību, dažas valstis ir aprēķinājušas zaudējumus 

ekonomikai.  

Ir ļoti grūti izmērāmi rādītāji, kā tiek ietekmēta nodarbinātība tieši Krievijas embargo dēļ.  

Kopējā situācija ir ļoti komplicēta, jo ir COPAs viedoklis, bet kā lai formulē GEOPA viedokli?  

Lauksaimniecība nav vienīgā, kur ir problēmas, līdz ar to varbūt tas ir jāatstāj kā politisks lēmums, 

nevis lauksaimniecības problēma. 

Šobrīd jautājums tika iekļauts darba kārtībā, lai redzētu, vai jautājums ir ietekmējis nodarbinātību.  

Itālija – uzskata, ka GEOPAi nebūtu nekas jādara šī jautājuma jomā, jo tas tiešām vairāk attiecas 

uz ekonomiku.  

Ja valstīs būtu vairāk investīciju pasākumi, tad būtu vidēja termiņa ietekme uz saimniecībām.  
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4.Veselība un darba drošība 

Traktori: darba grupa un informācija no EK  

Visās valstīs vajadzētu izvairīties no letāliem gadījumiem darbā ar traktortehniku. Jaunie traktori – 

ar slēgtām kabīnēm. Ir nozarēs, kurās jebkurā gadījumā ir traktori bez kabīnēm, piemēram, 

vīndarītavās u.c. kur zemi griesti, un traktors ar kabīni nevar iebraukt. Ir daudzi traktori ar 

pārklājumu (canopy).  

 

Tiek runāts par automatizētām funkcijām, kas pasargātu traktoristu no iespējamām traumām.  

Šo jautājumu izskatīs traktoru darba grupā, un darba grupa varētu nosūtīt vēstuli DG Enterprise. 

Lai zina, ka situācija nav tik vienkārša.  

 

 

 

  Sarmīte Babāne      Paraksts 

            


